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PRINCEZNA DIANA A
KRÁLOVNA ALŽBĚTA II.
Chtěli byste být královnou? Přečtěte
si naši královskou anketu.
ČTĚTE NA STRANĚ 2

ÚSPĚŠNÁ ŽÁKYNĚ SOFIE
JAROŠOVÁ
Rozhovor o mistrovství světa v disco
dance
ČTĚTE NA STRANĚ 4

Podzimní číslo

Vítejte u podzimního vydání
časopisu Kubík.
Všimli jste si, kolik kulatých
výročí vychází právě na rok
2022? My jsme pro vás vybrali
některá významná výročí
a události ze světa, z České
republiky a dokonce i jedno naše
budějovické výročí. Můžete se
těšit na článek o princezně
Dianě, Emilu Zátopkovi,
Titanicu, AZ-kvízu i o pikadoru.
Nezapomněli jsme samozřejmě
na fotoreportáže ze školních
akcí.
Naše redaktorky také
vyzpovídaly vzácného hosta
ve školní jídelně.
Kdo má rád mýty a legendy,
určitě si rád přečte článek
o severské mytologii.
Věděli jste, že síla krystalů vám
může pomoci i ve škole?
Praktické rady a fakta přináší
i články o volbách nebo o
křečcích.
Zalistujte našim novým číslem,
které je tak pestré jako naše
nová redakce.
Hezkou zábavu!

autor článku:
ALENA PECHOVÁ

Nová redakce

samice), kocoura Mílu, kočku
Bellu a africké šneky Dustyho
a Garryho. Do časopisu jsem se
přihlásila, protože mě už odmala
bavilo psát nějaké slohové práce
nebo příběhy.
 
Kačka
Jmenuji se Kačka Svobodová,
mám psa, je mi 13 a do časopisu
chodím prvním rokem. Zatím
mě to baví a bylo zajímavé psát
rozhovor v tomto čísle. Miluju
filmy Harryho Pottera. Ráda
poslouchám Olivii Rodrigo
nebo Harryho Stylese.
 
Barča
Jmenuju se Barbora Slezáková,
je mi dvanáct let. Mám dvě
želvy. Ráda se koukám
na krimipříběhy a baví mě
malování.
 
Viky
Viktorie Křišťan chodí do sedmé
třídy s Barčou a Kačkou.
 
Eliška
Jmenuji se Eliška Turková, je mi

13 let a ráda kreslím. Mé
oblíbené jídlo je sushi a mám
ráda obecně ryby. Baví mě hrát
rytmické hry jako ensemble stars
a hypnosis mic. Někdy i koukám
na anime a čtu mangu. Mám dvě
morčata, králíka a psa.
 
Lucka
Jmenuji se Lucka Říhová. Ráda
čtu, poslouchám hudbu a také
hraji badminton. Mám doma
kocoura, který se jmenuje
Ťapka. Můj oblíbený předmět je
přírodopis. Také ráda hraju
na klavír a na ukulele. Svůj čas
trávím nejčastěji s přáteli a s
rodinou. Kromě toho také ráda
vařím a peču. Tak, a řekla jsem
asi vše, doufám, že se vám
budou moje články líbit . :)
 
Denča
Jmenuji se Denisa Konhefrová,
baví mě vaření a tancování.
Ráda sleduju detektivní seriály
a filmy, protože napínavé konce
mě baví. Také mám ráda zvířata,
hlavně pejsky a želvy.
 
Anet
Jmenuji se Anet Koudelková, je
mi 12 let. Ráda jezdím na koni
a trávím čas s rodinou a přáteli.
Doma mám pejska, s kterým
chodím ráda na procházky.
 
Venda
Jmenuji se Vendula Krpejšková
a je mi 14 let. Mám ráda jídlo
všeho druhu a ráda poslouchám
hudbu.

Naší redakci zůstali věrni
oblíbení redaktoři - Bety, Vašek,
Kuba, Kája a Vaneska. Nově
jsme přivítali tyto nové
redaktory.
 
Anežka
Jmenuji se Anežka Bukovská
a je mi 12 let. Mám staršího
bratra Adama a pejska Bárnyho.
Ráda s Bárnym chodím
na dlouhé procházky a na
cvičák. Ráda sportuji,
momentálně závodně plavu.
Když mám volný čas, ráda ho
trávím s rodinou, kamarády
a koukáním na akční filmy.
 
Anička
Jmenuji se Anička Chýňavová,
je mi 12 let a mám staršího
bratra, mladší sestru, králíčka
a papouška. Králíček se jmenuje
Hermiona. Ráda s ní chodím
na zahradu, kde ji venčím.
Papoušek se jmenuje Ferda.
Věnuji se basketbalu a hře
na klavír. Basketbal hraji pátým
rokem a na klavír druhým
rokem. Kubík píšu, protože mě
to baví a chci se naučit něco
nového.
 
Sofča
Jmenuji se Sofie Boháčová a je
mi 12. Sourozence nemám.
Mám ráda zvířata, počítačové
hry, ráda kreslím a poslouchám
hudbu a ráda koukám na seriály.
Mám doma křečka Edu (je to

Emil Zátopek
Významné výročí má letos
i Emil Zátopek. V září tohoto
roku by oslavil 100. narozeniny.
 
Emil Zátopek byl
československý atlet
a čtyřnásobný olympijský vítěz
ve vytrvalostním běhu. Celkem
vytvořil třináct světových
rekordů na kilometrových a pět
na mílových tratích. Jde
o jednoho z největších atletů
všech dob. Nejvíce proslul
během olympijských her 1952
ve finských Helsinkách, kde
vyhrál běh na 5 km, 10 km
a dokonce i maraton. Byl znám
tvrdými tréninkovými metodami
a svým upracovaným stylem
běhu.

Emil Zátopek se narodil 19. září
1922 v Kopřivnici a zemřel 21.
listopadu 2000 v Praze. Narodil
se do chudé rodiny jako sedmé
dítě z osmi. Měl šest bratrů
a jednu sestru.
 
Poprvé vstoupil na olympijské
atletické závodiště na hrách
v Londýně 1948, kde vyhrál běh
na 10 km. Následující rok se mu
podařilo hned dvakrát zlomit
světový rekord na 10 km.
Překonal mnoho dalších rekordů
(mnohé z nich byly i jeho
vlastní) a vyhrál mnohé další
závody. Mezi legendy ale
vstoupil na výše zmiňovaných
olympijských hrách 1952.

Svou zlatou medaili z maratonu
se pokusil obhájit na olympiádě
1956 v Melbourne, na tréninku
si ale poranil tříslo a musel být
na šest týdnů hospitalizován.
Den po návratu z nemocnice už
zase trénoval, svou dřívější
formu už ale zpátky nikdy
nezískal. Sportovní kariéru
ukončil v roce 1958.
 
Zátopek je jedna z největších
legend české i světové atletiky.

autor článku:
JAKUB WILLIAM BRUCE

třída 9.C
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Princezna Diana uvězněná pod troskami auta.
Poté, co ji záchranáři
stabilizovali a odvezli
do nemocnice Salpêtrière, se
zjistilo, že její zranění jsou příliš
rozsáhlá. Její srdce bylo
přemístěno z levé na pravou
stranu hrudníku s rozřízlou
plicní tepnou. I přes operaci
museli lékaři nakonec
konstatovat Dianinu smrt. Jenže
za Dianinou smrtí je větší
záhada, motá se kolem ní
několik konspiračních teorií, ale
většina z nich říká, že to bylo
plánované, protože sanitka
s Dianou uvnitř zastavila
na cestě do nemocnice, aby jí
stabilizovali krční páteř. Také
britský chirurg Thomas Treasure
řekl, že by mohla žít, kdyby
sanitka jela rychleji. Lékař také
žádal, aby jel řidič sanitky celou
dobu pomalu. Prostě je to celé
velká záhada.
 
Existuje také spousty filmů
a knih, na které se můžete
podívat, např. na Netflixu
Koruna.
 
Nakonec jsem vám našla
nějakou zajímavost o tom, jak
byla Diana oslovována.
961–1975: Diana Frances
Spencer
1975–1981: Lady Diana Frances
Spencer
1982–1996: Její královská
Výsost princezna z Walesu
1996–1997: Diana, princezna
z Walesu

autor článku:
KAROLÍNA KAŇKOVÁ

třída 8.C

Zdravím, milí čtenáři, dnes se
budeme bavit o princezně Dianě,
rodným jménem Diana Frances
Spencer. Princezna Diana se
narodila 1. července 1961
a zemřela 30. srpna 1997
při autonehodě, o které vám
napíšu níže. Princezna Diana
byla matkou prince Williama
a prince Harryho. Byla také
manželkou krále Karla III. (v
angličtině Charles III.), se
kterým se však 28. srpna 1996
rozvedla. V polovině 80. let se
mezi nimi začaly objevovat
problémy. Měli odlišné zájmy.
Charlesovou vášní byli koně,
zahradničení a architektura.
Diana milovala popovou hudbu,
přepychové oblečení a drby.
Také tomu přispěl vztah
Charlese s Camillou Parker
Bowlesovou, jeho současnou
manželkou. Byly také nalezené
zprávy mezi nimi. Klidně si je
přečtěte, ale u některých bych si
dávala pozor, protože jsou
docela peprné.
 
Ale Diana byla také velmi
dobrosrdečná, tak například
v lednu roku 1997 navštívila
Angolu, kde sloužila
u Mezinárodního červeného
kříže jako VIP dobrovolník. Šla
na návštěvu do nemocnice
k lidem, kteří přežili výbuch
nášlapné miny, účastnila se
projektu „uvědomění si
nebezpečnosti min okolo
domovů a vesnic“. V srpnu 1997
odjela do Bosny a celým světem
proletěla fotografie princezny
ve vojenské bundě a helmě,
procházející se po minovém

poli. Její zájem o miny byl
zaměřen převážně na zranění
jimi způsobená (a to nejvíce
na dětech), která stále přibývají,
i když válka už dávno skončila.
Diana navštěvovala nemocnice,
utěšovala nemocné a převzala
ochranu nad několika
charitativními organizacemi.
Diana také zorganizovala
veřejnou dražbu 79 oděvů
posbíraných za celých 15 let,
které prožila po boku prince
Charlese. Poté veškerý výtěžek
věnovala charitě. Další fotkou,
která obletěla svět v dubnu roku
1987, byla Diana sedící
na posteli člověka nakaženého
virem HIV a hladící mu ruku.
Chtěla tak ukázat světu, že tito
lidé si nezaslouží žádnou izolaci
a opovržení, ale soucit a vlídnost
ostatních. Zároveň tak dala
trpícím naději na lepší život i s
nemocí a podařilo se jí změnit
názor a pohled veřejnosti.
 
Teď už bychom se mohli dostat
k Dianině smrti. Všichni víme,
že zemřela při autonehodě,
když se snažila uniknout
novinářům se svým tehdejším
blízkým přítelem Dodim
Al-Fayedem. Jenže se to pokazilo,
její údajně opilý řidič zajel
do tunelu poblíž Place de l'Alma
v Paříži a v rychlosti 95–110
km/h (čímž překročil povolenou
rychlost 50 km/h) narazil do zdi
na pravé straně, odrazil se
a čelně narazil do třináctého
z pilířů, který podpíral střechu
tunelu. Dodi Al-Fayed a Henri
Paul byli mrtví hned na místě
nehody. Lady Diana ležela

Princezna 
Diana

foto: Getty Images (vogue.com)

Královská 
rodina (1986)

foto: Diana s Charlesem a syny
Williamem a Harrym

Královská anketa 2.B 
Zbyněk: Královna Alžběta II. mi
nic neříká, ale králem bych být
chtěl, protože král může o všem
rozhodovat.
 
Viky: Maminka mi vyprávěla
o královně Alžbětě II., říkala, že
tento rok zemřela. Královnou
bych být nechtěla,
protože nevím, jak se kraluje.
 
6.B 
Stela: Pro mě královna Alžběta
II. nic moc neznamenala,
protože jsem ji znala jen tak
z doslechu.
 
7.A 
Isabel: Královnu Alžbětu II.
znám. Byla to královna Velké
Británie a nedávno zemřela,
na trůn nastoupil její syn král
Karel III.
 
7.B 
Sofča: Královna Alžběta II.

na mě působila sympaticky
z televize, jinak jsem k ní neměla
nějaký zvláštní vztah, ale
obdivovala jsem ji. Byla to
taková hrdinka a měla jsem ji
ráda. Vím, že na trůnu nastoupil
syn královny Alžběty II., král
Karel III.
 
7.C 
Lucka: Královna Alžběta II.
pro mě byla velkou inspirací,
protože si toho hodně prožila
a obdivovala jsem ji, že
dokázala v lidech vzbudit dobrou
energii.

autor článku:
ANETA KOUDELKOVÁ

třída 7.C

autor článku:
DENISA KONHEFROVÁ

třída 7.C

V minulém čísle jsme psali o 70.
výročí vlády královny Alžběty
II. Nedávno však celý svět
zasáhla zpráva o její smrti.
Královna se dožila úctyhodných
96 let. Na trůn nastoupil její syn,
král Karel III.
 
Při této příležitosti jsme udělali
anketu mezi našimi žáky. Ptali
jsme se dětí u nás ve škole, zda
ví, kdo je zesnulá královna
Alžběta II., kdo je v současné
době na trůně a jestli by oni sami
chtěli být králem
nebo královnou.
 
1.A 
Nevím, nic mi to jméno neříká,
ale být královnou to by se mi
moc líbilo, protože královna má
krásné urozené oblečení
a šperky.
 

1.B 
Laura: Královnu Alžbětu II.
znám. Myslím, že umřela, nevím
to jistě.
Chtěla bys být královnou? Ano,
chtěla, protože královna může
všem vládnout.
 
Kačenka: Královnu znám
z televize, ale královnou bych
být nechtěla, protože musí všem
udělovat úkol.
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Titanic

 → Už je to 110 let, co se
potopil Titanic! 
 
• Příběh Titanicu zná snad úplně
každý, v posledních letech se
dozvídáme další zajímavosti
a zjištění.
 
• Titanic byl největším
zaoceánským parníkem své
doby. Hlavním posláním parníku
byl převoz cestujících a pošty
mezi Evropou a Severní
Amerikou, jejíž pobřeží cestující
ani posádka však nikdy
nespatřili.
 
• Příběh Titanicu se začal psát
10. dubna 1912, kdy parník
vyplul z anglického
Southamptonu s cílem v New
Yorku. Krátce před půlnocí 14.
dubna se však srazil s ledovcem
a po necelých třech hodinách
klesl na dno Atlantického
oceánu.
 
• Neštěstí nepřežilo celkem 1514
osob, mezi nimž byli
i nejbohatší člověk světa John
Jacob Astor IV. a milionářka
Margaret Brown a mnozí další.
 
→ Za potopení nemůže pouze
ledovec, ale i požár. 
 
• Irský novinář Senan Molony,

který Titanic studoval přes 30
let, v roce 2017 poukázal
na nový důkaz, jenž naznačuje,
že za potopením slavné lodi
nestojí pouze ledovec, ale
i požár. Molony tehdy řekl: „Je
to bouře mimořádných faktorů,
které se setkaly společně: oheň,
led a nedbalost.“
 
• Do rukou se mu totiž dostala
fotografie, kterou objevil
potomek ředitele společnosti
Harland and Wolff, jež Titanic
zkonstruovala. Tento snímek
pořídil její hlavní inženýr ještě
předtím, než Titanic opustil
loděnici a vyplul na svoji první
a zároveň poslední plavbu.
 
• Dle novináře se mohlo celému
neštěstí předejít, neboť následky
požáru byly majiteli společnosti
dobře známy. Ten je ale nechal
narychlo skrýt ze strachu, aby
nedošlo k dalšímu opoždění
první plavby. Před vyplutím
navíc byla loď spálenou částí
natočena k moři, tudíž si žádný
cestující ani zvídavý novinář
nemohl ničeho všimnout.

autor článku:
VANESKA ZDEŇKOVÁ

třída 8.C

AZ-kvíz

• AZ-kvíz aktuálně slaví již 25
let!
• První AZ-kvíz se objevil
na obrazovkách České televize
2. ledna 1997.
• Pořad si po 25 letech udržuje
nejen zájem soutěžících, ale
i diváků. Žádná jiná vědomostní
soutěž tak dlouho
na obrazovkách nevydržela.
• Je nejdéle vysílanou
vědomostní soutěží v Česku.
• Každý díl průměrně sleduje
přes 400 tisíc diváků.
• Moderátory všech tří typů
AZ-kvízu jsou po celou dobu Aleš
Zbořil a Eva Machourková.
• Na základě soutěže vznikla
stejnojmenná stolní hra a verze
na cesty.
 

→ AZ-KVÍZ PRO VÁS 
 
► 1. Jak se nazývá včela,
samička, sbírající pyl na D?
 
► 2. Jak se nazývá stádium
vývoje motýla na K?
 
► 3. Jaká je naše smrtelně
jedovatá houba na M?
 
► 4. Jak se nazývá třída
obratlovců, která žije část života
ve vodě a část na souši na O?

► 5. Jak říkáme malé zelené
žabce, která předpovídá počasí
na R?
 
► 6. Část v atmosféře, kde žijí
rostliny a živočichové na B?
 
► 7. Který orgán řídí všechny
naše pohyby, myšlenky, smysly
na M?
 
► 8. Který živočišný druh krmí
svá mláďata mateřským mlékem
na S?
 
► 9. Který světadíl má nejvyšší
horu Kilimandžáro na A?
 
► 10. Jak se nazývá hudební
bicí nástroj tvořený dvěma
kovovými talíři na Č?
 
► 11. Hlavní město Kanady
na O?
 
► 12. Kterého živočicha nazvali
lidé králem zvířat na L?
 
 
Správné řešení najdete níže
na stránce.

autor článku:
VANESKA ZDEŇKOVÁ

třída 8.C

Pikador slaví 50 let větší a tlustší a aby se netrhaly.
S těmito požadavky se mu
podařilo u pekařů uspět až 15.
listopadu 1972.
Pikador si lidé velmi rychle
oblíbili, takže se za chvíli
prodával téměř na každém rohu
Českých Budějovic, v Praze
a rozšířil se po celé České
republice. Párek v rohlíku také
lidé vylepšují různorodým
dresinkem nebo třeba smaženou
cibulkou. Nejčastěji si ho ale
všichni dáváme s kečupem
nebo hořčicí. Pojmenování
pikador si ponechal pouze
Jihočeský kraj, takže v jiných
krajích se prodává pod jménem
párek v rohlíku. Lidé z jiných
krajů proto občas nám
Jihočechům nerozumí, když po
nich chceme pikador. To je ale
ten původní a správný název.

autor článku:
ALŽBĚTA NOVOTNÁ

třída 9.A

foto: idnes.cz

Oblíbená pochoutka, kterou si
dáváme na koupalištích,
v kempech nebo bufetech, slaví
již 50 let v Česku. Jak se k nám
párek v rohlíku dostal a kdo
za tím stojí?
Za socialistického
Československa v roce 1972 se
řezník a uzenář Václav
Masopust rozhodl jet se svou
ženou na pozdní svatební cestu
do Španělska. Tam jednou
narazil na prodavače, který
u výlohy s občerstvením
nahříval rohlíky na bodlech
a potom do nich dával teplé

párky namočené v hořčici. To
řezníka zaujalo, protože tato
pochoutka byla zatím
v tehdejším Československu
neznámá. Se ženou ve Španělsku
také navštívili koridu a když
Václav uviděl pikadora, jinak
také matadora nebo toreadora,
který zapíchl býka kopím,
rozhodl se, že v rodné zemi podá
zlepšovák a pojmenuje ho
pikador.
Poprvé se pikador prodával
právě u nás v Českých
Budějovicích v Krajinské ulici
a stál pouhé 2 koruny 40 haléřů.
Teď už stojí přibližně 40 korun.
Chvíli měl také řezník potíže
s pekaři, protože rohlíky, které
mu dodávali, mu nevyhovovaly.
Chtěl, aby byl párek do rohlíku
zasunut celý a ne aby jeho
čtvrtina byla nad rohlíkem.
Potřeboval, aby byly rohlíky

AZ-kvíz - 
řešení
Vyzkoušeli jste si náš AZ kvíz?
Tak tady máte řešení.
 
1. Dělnice 2. Kukla
 
3. Muchomůrka 4. Obojživelníci
 
5. Rosnička 6. Biosféra
 
7. Mozek 8. Savci
 
9. Afrika 10. Činely
 
11. Ottawa 12. Lva

autor článku:
VANESKA ZDEŇKOVÁ

třída 8.C
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Adaptační kurz 6. ročníků

Od 12. 9. do 16. 9. naše škola
uskutečnila adaptační kurz
6. ročníků. Kurz se konal
v chatkovém táboře u Nové Pece
nedaleko přehradní nádrže
Lipno.
 
Dne 12. 9. jsme běželi orientační
běh.
Jak se ti orientační běh líbil? 
6.A HONZA
Moc se mi to líbilo. Vyhráli
jsme, takže to bylo dobrý.
 
Dne 13. 9. jsme šli na Plešné
jezero.

Jak se ti výlet na Plešné jezero
líbil? 
6.A MAREK 
Moc se mi nelíbil, bolely mě
celý den nohy, ale výhled
na Plešné jezero byl úžasný.
Také bylo vidět i na horu Plechý.
 
Dne 14. 9. jsme běhali terčovku.
Ta spočívala v tom, že na trase
byly poschovávané otázky a na
ty jsme museli správně
odpovědět a v co nejkratším čase
doběhnout zpátky do tábora.
Vyhrál ten tým, co měl nejkratší
čas a co nejvíc správných

odpovědí.
Jak se ti terčovka líbila? 
6.A LUCKA
Jo, dobrý. Bylo to zábavný,
učitelé nám to udělali krásné.
 
Ve čtvrtek 15. 9. jsme večer hráli
challenge. To znamená, že jsme
si posílali tenisový míček a kdo
měl za určitý čas v ruce tenisák,
tak byl vybrán na challenge -
úkol.
Jak se ti ty challenge líbily? 
6.A MARTIN
Byly dobrý, bál jsem se, že
prohrajeme, ale nakonec jsme
neprohráli.
 
Dne 15. 9. jsme v odpoledních
hodinách hráli chatka baví
chatku (divadelní scénky).
Jak se ti chatka baví chatku
líbila? 
6.A LARAH
Líbilo se mi to, děti měly dobré
nápady.
 
Jak se ti celkově líbil adaptační
kurz? 
6.A VAŠEK
Mně se adaptační kurz líbil
a bylo to moc fajn. Hodně mě
bavila vybíjená, kterou jsme se
třídou hráli ve volných chvílích.

 
6.B MARUŠKA
Jo, dobrý. Bylo to zábavný,
hodně her, seznámila jsem se
s novými žáky a bylo to hodně
dobrý.
 
6.B STELA 
Bylo to fajn. Hodně mě bavila
terčovka.
 
POČASÍ
Bylo ze začátku dobré, ale
ve středu se počasí zvrtlo
a tábořiště se změnilo v blátivé
moře. Dva dny, přesněji čtvrtek
a pátek, celé dny propršely, je to
veliká škoda :(
 
JÍDLO
Jídlo bylo vynikající. Také
pro děti s omezením vařili
speciální jídla, např. bez laktózy
nebo lepku.

autor článku:
ANEŽKA BUKOVSKÁ

třída 6.A

autor článku:
ANNA CHÝŇAVOVÁ

třída 6.A.

Fotky z adaptačního kurzu

Mistryně světa Sofie Jarošová Sofča Jarošová se s taneční
skupinou Move 21 zúčastnila
na začátku září 2022 mistrovství
světa v Disco show v Polsku.
Tým vystoupil s choreografií
nazvanou Zloději pohádek
a nakonec porazil všechny
soupeře a získal zlatou medaili!
 
Sofi, moc gratulujeme! Jsi
mistryní světa v disco dance.
Od kolika let děláš disco dance? 
Nevím to přesně, ale asi od pěti
nebo šesti let.
 
Měli jste těžkou sestavu? 
Sestavu jsme měli těžkou, teda
pro mě byla těžká. Nevím, jak
pro ostatní.
 
Jak dlouho jste trénovali? 
Trénovali jsme hodně dlouho,
přibližně asi 2 roky -
kvůli covidu.
 
Kolik vás bylo v týmu? 
Bylo nás tam hodně. Asi dvacet
čtyři nebo dvacet pět, podobně

jako ve třídě.
 
Měli jste těžké soupeře?
Z jakých zemí byli? 
Jo, byli hodně dobří.
A byli to například Poláci
a Slováci.
 
Byli jste tam i na výletě,
nebo jste se věnovali jen
tréninku?  
Plně jsme se věnovali tréninku.
Na výlety nebyl čas.
 
Jak sis to užila? 
Moc jsem si to užila! Hodně mě
to bavilo.

autor článku:
ANEŽKA BUKOVSKÁ

třída 6.A

autor článku:
ANNA CHÝŇAVOVÁ

třída 6.A.
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Vzácná návštěva ve 
školní jídelně

Měli jsme v plánu udělat
rozhovor s panem
šéfkuchařem Radkem
Daníčkem, který ale bohužel
onemocněl. O rozhovor však
ochuzeni nebudete, místo něj
přijel jeho kolega Libor
Knajsl. O jeho odpovědi
na naše otázky se s vámi
podělíme.
 
Takže dnes nám připravíte
boloňské ragú s penne
a vegetariánské kung pao,
proč zrovna tato jídla?
Protože to bylo domluvené
s panem vedoucím školní
jídelny.
 
Co říkáte na naši jídelnu?
Mně se vaše jídelna moc líbí, je
pestrá, málokdy vidím takhle
čistou a hezkou kuchyni.
 
Na jaké úrovni jsou podle vás
celkově školní jídelny?
Od revoluce se jídelny posunuly
kupředu, jsou čistější, používají
se kvalitnější suroviny a vedoucí
školních jídelen jsou kreativnější
a modernější.

Co nejradši vaříte?
Hlavně českou kuchyni, takže
omáčky jako rajská
nebo svíčková, prostě klasika.
Snažíme se ale jít s trendem
dopředu a vařit i moderní
gastronomii. To, co vidíme
v restauracích, se snažíme
převést i právě do jídelen.
Chceme ukázat, že i paní
kuchařky ve školních jídelnách
dokážou uvařit dobré jídlo, jen
na to není tolik času jako
v restauracích zdobit to.
 
Co je vaše nejoblíbenější jídlo?
Moje oblíbená jídla jsou řízek
s bramborovým salátem, smažák
s tatarkou a hranolky
a samozřejmě i svíčková.
 
Pečete?
Já nepeču, ale třeba dobrý štrúdl
bych zvládl.
 
Co říkáte na letošní řadu
Masterchefa a zvažoval jste se
někdy přihlásit? 
Já popravdě Masterchefa
nesleduji, takže nejsem v obraze
a nepřihlásil bych se. Možná tak
mezi ty juniory.

 
Co si myslíte celkově
o kuchařských soutěžích?
Samozřejmě je to pro každého
nějaká výzva a musí se ukázat
a předvést to nejlepší, co umí.
 
Jak dlouho se už věnujete
vaření?
Tak budu mluvit za kolegu a ten
teda vaří 25 let, vařil v hotelech,
dokonce i v Ikee a teď vaří
pro Nestlé. Dělá ochutnávky,
vymýšlí nové výrobky. No a já
vařím jen doma.
 
Jaká je Vaše nejoblíbenější
kuchyně?
Za mě asi asijská a italská,
z italské jsou to jakékoli
těstoviny na všechny způsoby
a asijskou mám rád pro tu její
pestrost.
 
Máte vlastní restauraci?
A pokud ne, tak kde
pracujete?
Já pracuji u Nestlé jako
obchodní zástupce a v restauraci
jsem pracoval, ale jako číšník.
Jinak vlastnit restauraci byl můj
sen, ale nějak jsem k tomu
nedospěl.
 
Co si myslíte o fastfoodech? 
Myslím si, že to využívají
hlavně mladí lidé, vyhledávají to
spíše mladší ročníky. Je to
rychlé, je to levné. Myslím, že se
člověk nají i do té stokoruny.
Samozřejmě se to ale nesmí jíst
každý den. Když si to dáte
jednou za měsíc, třeba na cestě,
tak je to super, když to máte
u silnice, ale není to
na každodenní stravování, to
určitě ne. Přiznám se, že jsem to
taky dříve vyhledával, bylo to
rychlý, bylo to dobrý, ale teď si
radši zajdu do nějaké restaurace.
 
Čeho byste chtěl dosáhnout?
Aby se vařilo pestře a kvalitně,
to je důležité.

 
Vařil jste někdy s někým
nebo pro někoho slavného?
Protože jezdíme jako firma
na různá školení, tak jsme vařili
například s panem Zdeňkem
Pohlreichem, pak jsme vařili
s panem cukrářem tady
z Dubného s panem Maršálkem.
 
Jste vegetarián?
Nejsem, ale rád si dám i takhle
odlehčená jídla bez masa.
 
Co se týče chutí jako slaná
nebo sladká, tak jaká je vaše
nejoblíbenější?
Mám rád nasládlá jídla, proto
jsem právě zmiňoval tu asijskou
kuchyni, ale i jemně pálivá, sice
se teda to sladké snažím moc
nejíst, ale když mi někdo
nabídne sladké plněné knedlíky
nebo buchtičky se šódo, tak
neodmítnu.
 
Nám třem obě dvě jídla moc
chutnala a děkujeme
za rozhovor.

autor článku:
VIKTORIE KŘIŠŤAN

třída 7.B

autor článku:
KATEŘINA SVOBODOVÁ

třída 7.B

autor článku:
BARBORA SLEZÁKOVÁ

třída 7.B
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Školní halloweenské kostýmy na nich každý ukáže svoji
kreativitu a nápaditost. Někteří
možná radši sáhnou po něčem
levnějším v obchodě, ale hlavní
je to, že si Halloween užijí.
Letos byly kostýmy žáků velmi
pestré a kreativní, takže doufám,
že je také oceníte, protože je
vidět, že si na nich dali hodně
záležet a snažili se vyrobit či

sehnat ty nejzajímavější
kostýmy a zaujmout ostatní.

autor článku:
ELIŠKA TURKOVÁ

třída 7.C

Přichází Halloween a co je
pro něj typické, je samozřejmě
převlékání se za různé bytosti.
Ať už to jsou nějaké příšery,
duchové, čarodějnice
nebo někteří možná preferují
spíše více roztomilé a méně

strašidelné věci jako třeba
kočky, netopýry a tak dále.
Přišlo mi zajímavé vám ukázat
nějaké halloweenské kostýmy,
co naši žáci představili. Některé
jsou zajímavé, originální, ale
nejvíce obdivuhodné je to, že
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Komunální volby
Volby do zastupitelstev obcí
neboli komunální volby se u nás
v Česku konají každé 4 roky.
Tento rok se konaly v pátek
a v sobotu 23. a 24. září 2022.
V některých větších městech,
jako je třeba Praha, se volí také
do městských částí
nebo městských obvodů.
Počet členů v zastupitelstvu , ať
je to městský obvod, městská
část nebo obec, se určuje podle
počtu obyvatel.
• do 500 obyvatel- 5 až 15 členů
• 501 až 3 000 obyvatel - 7 až 15
členů
• 3 001 až 10 000 obyvatel - 11
až 25 členů
• 10 001 až 50 000 obyvatel - 15
až 35 členů
• 50 001 až 150 000 obyvatel -
25 až 45 členů
• nad 150 000 obyvatel - 35 až
55 členů

Menší příprava k volbám :)
Abyste mohli vyrazit k volbám
potřebujete:
• věk nad 18 let
• občanský průkaz
• volební lístky (ty vám přijdou
pár dní před volbami)
• volit musíte v místě vašeho
trvalého bydliště
 
Volby se nás žáků ještě nějakou
tu dobu týkat nebudou, ale je
dobré si pomalu vytvářet
obrázek o politice v Česku
i v zahraničí, protože čas rychle
utíká a my můžeme být
postaveni před volbu „Koho
budeme vlastně volit?“ rychleji,
než si dokážeme představit.

autor článku:
VENDULA

KRPEJŠKOVÁ
třída 8.A

Myers-Briggs Type Indicator

Myers-Briggs Type Indicator
(MBTI) je osobnostní test
rozdělující lidi do 16 archetypů
podle jejich vlastností.
 
Jednotlivé skupiny se označují 4
písmeny. Na každé místo jsou
dvě možnosti:
1. písmeno E–Extraverze
I–Introverze

2. písmeno S–Smysly N–Intuice
3. písmeno T–Myšlení F–Cítění
4. písmeno J–Usuzování
P–Vnímání
Já jsem ENTP.
 
Svoji osobnost můžete otestovat
na www.16personalities.com.
Nebojte se, nebudou se vás ptát
na nic osobního. Jsou tam
otázky typu: Obvykle zůstáváte
v klidu, i když jste pod velkým
tlakem?, Často vytváříte záložní
plán pro záložní plán?
nebo Trávíte spoustu volného
času zkoumáním různých
náhodných témat, která vás
zajímají?

autor článku:
VÁCLAV PARDAMEC

třída 9.A

Křečci - rady, fakta a zajímavosti dřevěné nebo plastové
o minimálním průměru 25cm.
 
Samice křečků bývají březí
okolo 20 dnů, rodí poté okolo
6-10 mláďat a v některých
případech i více nebo méně.
 
Křeček moc rád hrabe, proto jim
dopřejeme velkou vrstvu kvalitní
podestýlky (nejlépe i 15 cm).
Na tunelování je nejlepší
papírová podestýlka (ne Asan),
protože po něm tunely zůstanou
plně průchozí, ale fungují dobře
i hobliny (ne piliny) nebo třeba
osikové lupínky.
 
Nejlepší hračky a domečky jsou
dřevěné. Křeček je může
okousávat a i vypadají mnohem
lépe. Pokud by okousali plastový
domek nebo hračku, může jim to

velmi ublížit a v některých
případech mohou i zemřít.

autor článku:
SOFIE BOHÁČOVÁ

třída 6.A

Ve většině článků, které radí
s chovem, se setkáte
s rozdělením křečků na křečíky
džungarské, roborovské
nebo campbellovy a na křečky
syrské a zlaté. Protože například
křeček syrský je výrazně větší
než ostatní křečíci, potřebuje tím
pádem větší klec, domek,
kolečko a různé hračky
a prolézačky.
 
Jsou to všežravci, jedí různá
semínka, ovoce a zeleninu, ale
zároveň by měli dostávat i červy
nebo třeba kousek uvařeného,
nekořeněného kuřecího masa.
Na to, jak jsou malí, potřebují
hodně prostoru. Křečík
potřebuje klec minimálně

foto: Sofie Boháčová

60x40x30cm, křečci pak
80x40x40cm.
Za noc v kolečku uběhnou okolo
2-4 km. Kolečko však potřebují
velké, bez přepážek a nejlépe

Hry, na kterých vyrůstali letošní 
deváťáci

Všeobecně nejhranější hra z dob
dětství deváťáků byl asi
Minecraft, ale jsou zde i některé
již skoro zapomenuté. Mezi ně
patří i trochu starší hra Jen
počkej zajíci, což je stará
digitální hra, kde jste museli

za vlka chytat padající vajíčka.
Další je třeba The Brick Game,
což je rovnou skupina známých
i neznámých her nacpaných
do jedné digitální hry. Je tam
populární tetris, asteroid, ale
i mimozemšťané
nebo legendární had.
Mezi novodobější hry našeho
dětství patří třeba série her Red
Ball nebo legendární Angry
Birds. Mezi další starší hry patří
i Tower Bloxx, Bounce tales,
nebo Flappy Bird.

autor článku:
VÁCLAV PARDAMEC

třída 9.A

Zatmění Slunce Poslední úplné zatmění Slunce
bylo v roce 1706.
Pozorování jakéhokoliv zatmění
Slunce má svá pravidla, která je
nutné dodržet, jinak hrozí
poškození sítnice, a dokonce
trvalé poškození zraku.
V každém případě je nutné
chránit si oči speciálními
brýlemi nebo filtry, obyčejné
sluneční brýle rozhodně nestačí.
 
Úplná zatmění Slunce
na území Čech:
29. října 878 – za vlády knížete
Svatopluka
7. června 1415 – spojováno
s upálením Mistra Jana Husa
12. května 1706 – poslední
úplné zatmění Slunce na území
Čech

autor článku:
VANESKA ZDEŇKOVÁ

třída 8.C

V Česku došlo krátce
před polednem v úterý 25. října
k částečnému zatmění Slunce,
kdy Měsíc zakryje necelou
polovinu slunečního kotouče.
Částečné zatmění Slunce trvalo
2 hodiny a 11 minut a bylo
viditelné z celého území České
republiky.
Naposledy jsme na území České
republiky pozorovali částečné
zatmění Slunce 10. června 2021,
na další takový úkaz si budeme
muset počkat dva a půl roku,
tedy do 29. března 2025. Tímto
úkazem také pokračuje bohaté
období na sluneční zatmění
viditelná v Česku a na
Slovensku. Do roku 2030 se
dočkáme ještě 5 dalších
částečných zatmění,
nejvýraznější bude v srpnu 2026.
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Severská mytologie
Dneska se pobavíme o severské
mytologii. Určitě ji znáte třeba
z Marvelu nebo jiných filmů.
Pokud by někdo nevěděl, o čem
je řeč, tak jsou to takové ty věci
jako Thor, Loki, Odin
a podobně.
Chtěla bych se na chvíli
pozastavit u toho Marvelu,
protože tam ty vztahy fakt
nesedí. Třeba Loki rozhodně
není Thorovo bratr, Hela není
jejich sestra, ale Lokiho dcera
a vlk, kterého Hela měla
ve filmu, se jmenuje Fenrir a je
to také Lokiho syn. Další
z Lokiho synů je osminohý
hřebec Sleipnir a had
Jörmungandr.
Kdybych vám měla popsat celou
severskou mytologii, tak tu
budeme ještě týden, takže vám
budu říkat spíš nějaké
zajímavosti. Třeba týden a to
konkrétně dny v týdnu (kromě
víkendu) jsou pojmenované
podle severských bohů: pondělí
- Manimu, úterý - Týr, středa -
Wodan (Ódin), čtvrtek - Thor,
pátek - Freya.
Určitě jste se v dějepise učili
nebo budete učit o Vikinzích,
kteří právě v severské bohy
věřili, ale víte, proč byli tak
nebezpeční? No, představte si
armádu svalnatých Vikingů,
kteří jdou do boje s tím, že chtějí
zemřít v boji. V křesťanství se
po smrti jde do nebe, ale
v severské mytologii se jde
do Valhally, ale jen pokud jste
umřeli v boji. A proč se tak moc
chtěli dostat do Valhally?
Když se tam dostanete, sedíte
po boku bohů a hodujete, pak
večer se strhne bitva a ráno zase
od začátku. Má to smysl, cvičí

se tam v boji na Ragnarok.
Většinu z nás by tohle nebavilo,
ale oni tím byli posedlí.
Teď bychom si mohli říct něco
o 9 světech. Světy jsou spojeny
Yggdrasil, strom světa,
a uprostřed je Midgard, naše
Země. Zbývajících osm světů
jsou rozdělené do protikladných
dvojic:
Múspellheim - Niflheim Oheň
a horko × Led a chlad
Ásgard - Helheim Nebe
a hrdinská smrt × Podsvětí
a obyčejná smrt
Vanaheim - Jötunheim Tvoření ×
Ničení
Álfheim - Svartálfheim Světlo ×
Temnota
Ásgard je místo, kde žijí bohové,
a je spojen Bifrostem (duhový
most) s Midgardem. No, abych
pořád neházela špínu na Marvel,
tak musím říct, že tohle má
správně - Heimdall opravdu
hlídá svět bohů ze své pevnosti
Himinbjörg (nebeský hrad).
Heimdall je také syn Ódina.
Mohla bych vám také říct něco
o stvoření světa, takže vám
napíšu, co se píše v knize.
Na počátku světa existovala jen
propast Ginnungagap
mezi Niflheimem na severu, říší
chladu a mlhy (později říše
mrtvých), a Múspellheimem
na jihu, říší ohně. V Niflheimu
se nacházela všepohlcující
studna Hwergelmir, ze které
vytékalo dvanáct řek, jejichž
voda stále zamrzala. Na tuto
masu ledu začalo působit teplo
z Múspellheimu a z kapek
vzniklých z roztávajícího ledu
povstal mrazivý obr Ymir.
Současně s ním vznikla mlékem
bohatá kráva Audhumla, jejímž

mlékem se živil. Ta však začala
olizovat slaný kámen (nebo také
slanou ledovou kru), první den
z ledu vystoupily vlasy, druhý
den hlava a třetí den celý muž,
praotec Ásů Búri. Mezitím
Ymirovi v levém podpaží vznikl
obr a obryně, třením nohou
o sebe vznikl šestihlavý obr
Thrudgelm. Búri, neznámo jak,
zplodil syna Bora, který si vzal
za manželku obryni Bestlu,
dceru obra Bolthorna, a spolu
zplodili tři syny jménem Ódin,
Vili a Vé. Ti viděli, jak se
z Ymira rodí stále noví obři,
a proto se rozhodli zabít jeho
i jeho potomky. V krvi zabitého
praotce obrů se utopili všichni
obři až na Thrudgelmirova syna
Bergelmiho a jeho ženu. Mrtvé
tělo odtáhli Borovi synové
doprostřed Ginnungagapu
a začali z něj tvořit svět. Z jeho
masa vytvořili zemi, z kostí
hory, z krve moře a řeky, z vlasů
stromy a z mozku oblaka.
Do světových stran postavili
skřítky nazývané Ausbui

(východ), Westri (západ), Sudri
(Jih) a Nordi (Sever) a z
Ymirova obočí vytvořili zeď
chránící svět lidí před obry.
Nakonec vyzvedli na nebe jeho
lebku a do ní uschovali ohnivou
jiskru z Múspellheimu, čímž
stvořili Slunce.
Pokud byste chtěli vědět, jak
byli stvořeni lidé, tak když se
Ódin, Vili a Vé procházeli
po mořském pobřeží, narazili
na vyplavené stromy, ze kterých
stvořili první lidi. První muž se
jmenoval Ask (jasan) a první
žena Embla (jíva). Jeden z bohů
jim vdechl život, druhý jim dal
rozum a pohyb a třetí podobu
a smysly.
 
Pokud by vás zaujala tato
mytologie, existuje spousty knih,
které můžete přečíst a taky jsem
z nich brala inspiraci.
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Zázraky krystalů
• Dnes budu psát o krystalech,
tedy o krystalech podporujících
paměť, uklidnění a jiné.
 
• Začala škola, a tak je hodně
z nás v poměrně velkém stresu.
 
• Je fajn mít nějaký předmět,
na který stres můžeme upnout
a který nám s ním pomáhá.
 
 
• Zde vám představím pár druhů
krystalů, které jsou dobré
do školy.
 
♦ Tygří oko -  posiluje vaši vůli,
koncentraci a touhu
po seberealizaci. Pomáhá
navodit pozitivní myšlenky, má
uklidňující účinky, podporuje
rozvážné myšlení a samostatné
rozhodování. Zmírňuje bolesti

hlavy a pomáhá léčit zrak.
 
♦ Za jeden z nejmocnějších je
pokládán kalcit , který nejen
zlepšuje paměť a schopnost učit
se, ale také zvyšuje motivaci.
 
♦Ametyst -  pomáhá proti bolesti
hlavy, odstraňuje úzkost.
 
♦ Karneol -  potlačuje „toulavé
myšlenky“, pomáhá
při soustředění a učení.
 
♦ Za pozornost stojí rovněž
fluorit , známý jako „kámen
soudnosti a mírnosti“.
Kromě paměti a koncentrace
posiluje i imunitní systém
a pomáhá organismu bojovat
s nachlazením či různými
virózami.

♦ Avanturín-  zmírňuje příznaky
hyperaktivity, podporuje
upřesnění myšlenek.
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